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פרשת אחרי - קדושים

להסתפק במה שחננו הבורא ולא לרדוף אחרי המותרות!
נלמד מהפסוק "אשר יצוד ציד חיה או עוף אשר יאכל" (פרק יז-יג)

אווזין  כגון  מאליהם  ועומדין  ניצודין  יצוד,  אשר  אלא  לי  אין  פד.)  (חולין  חז"ל  ודרשו 
ותרנגולים מנין? תלמוד לומר ציד מכל מקום. אם כן מה ת"ל אשר יצוד, למדה תורה דרך 
ארץ שלא יאכל אדם בשר אלא בהזמנה הזאת. ופירש רש"י: "כאילו הוא צד שאינו מזומנת 
לו, כלומר לא יאכל בשר תמיד שלא יעני". ובספר עבד המלך כתב בשם החפץ חיים ללמוד 
מכאן קל וחומר: ומה בשר שמחזק כוחותיו של האדם, בכל זאת צריך לדקדק שלא להרבות 
הכרחיים  שאינם  דברים  לשאר  מעותיו  להוציא  שלא  להזהר  צריך  וכמה  כמה  אחת  על  בו, 

ובפרט בדברים שאינם רק לכבוד מדומה, ובעוונותינו הרבים זהו דבר המכלה את העולם !
אין ספק שאחד הדברים הבולטים שנכפה עלינו בצל מגיפת הקורונה ה"י, הוא בתחום 
ההסתפקות במועט שניכר היטב בשמחות של אירוסין, נישואין ובר-מצוה ובכל האירועים 
הנלוים אליהם. לפתע הוברר שההכרח לא יגונה, ואפשר בהחלט להתחתן ולעשות מסיבות 
וסעודות מצומצמות ועם זאת לא פחות שמחות, גם ללא הוצאות ענק ראוותניות. וזה יכול 

לשמש חומר למחשבה לקראת עתיד טוב יותר ושמח יותר שיבוא עלינו בקרוב בעזה"י.
והבזבוז  המיותרות  ההוצאות  בגנות  זצ"ל  שך  הגרא"מ  רבינו  של  ממכתביו  באחד 

שנהגו אצלנו בעשרות השנים האחרונות כתב את הדברים הבאים:
"הנה זה מזמן שחושבני ובטח שהרבה חשבו כמותי בגנות הדבר הרע שנשתרש בשנים 
האחרונות בביזבוז הוצאות יתירות, בכל מיני שמחות, כמו חתונות ו"תנאים", ועם הגיע 
הבן לגיל שלוש עשרה. אם כי כל אלו שמחות של מצוה, אבל אין כל אלו מחייבים את 
האדם להוצאות מרובות יותר ממה שיגיע ידו. ובפרט להכנס על ידי כל אלו בחובות 
עצומים אשר תוצאותיהן מי ישורנו, כידוע לכולנו את כל הסבל שנגרם על ידי זה"... עכ"ד.

בין  אמר  זצ"ל  ליפקוביץ  יהודה  מיכל  רבי  הגאון  של  משיחותיו  באחת  בזה:  כיוצא 
היתר את הדברים הנוקבים הבאים: "התחרות בחיי העולם הזה שיש היום ברמת חיי 
המשפחות הוא נורא ואיום! רואים שאפילו עני שבישראל רוצה לערוך שמחות כמו 

עשיר. אין זאת אלא שהקנאה והתאוה מוציאים את האדם מן העולם".
"עלינו לעזוב את התחרות בעניני העולם הזה, ולעמוד בנסיון של חיי תורה מתוך 
דחקות, שזה הנסיון שלנו כעת. והתכלית הוא לעמוד בנסיון, ועוד יותר מזה: להתרומם 

מן הנסיון לחיות כמו בדורות הקודמים - תורה מתוך הדחק".
ובמכתב שפורסם בציבור לפני כשבע עשרה שנה, כתב רבי מיכל יהודה בין היתר 

את הדברים הבאים, הנראים כיום 'אקטואליים' יותר מתמיד:
"והנה מצד התקופה של עשרות השנים האחרונות שהשתנה דרך החיים, הורגלו למותרות 
בכל השטחים, בביגוד, ברהיטים, בחתונות ובדירות... התחרות גדולה מאד בין איש לרעהו, 
עד שכולם משתוים זה לזה, אף מי שאין לו משתוה למי שיש לו... שלח לנו השי"ת גזירות... 
להביא משפחות רבות לחוסר פת לחם בביתם, במטרה ללמד אותנו דעה לשוב לדרכי 
החיים הקודמים, ולנסות אותנו האם נעמוד בנסיון ונאחוז בקרני המזבח, מזבח עמלי 

התורה ולא נתרפה מלימודה. והוא מה שאנו אומרים "וממכה עצמה מתקן רטיה".
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"בתבנית שור אוכל עשב..."
לחתם  שהגיע  קהילה  ברב  מעשה 

קהילה  בפני  עליו  שימליץ  בבקשה  סופר 
חקרו  רבנותה.  מקום  שהתפנה  פלונית 
החת"ס האם רע לו בקהילתו שעל כן רוצה 
לעזוב? ונענה שבאמת יש לו שם הכל אלא 

ששואף להתקדם...
כתוב  במליצה:  סופר  החתם  לו  אמר 
שור  בתבנית  כבודם  את  "וימירו  בפסוק 
אוכל עשב" (תהלים קו). העוקב אחרי עדרי 
השוורים יראה שכל הזמן הם בתנועה. ויש 
לתמוה: הלא כל מאכלם עשב שמצוי בשפע 
וללכת  לטרוח  להם  ומה  לרגליהם  מתחת 
הלאה? אלא שכך טבעם, לחשוב שהעשב 

שם ירוק יותר...
בעירם  להם  שיש  כאלו  יש  כאן,  אף 
כבוד דים, אך אינם מסתפקים בזאת אלא 
ועליהם  כבודם...  את  להמיר  הם  מבקשים 
יותר?  טוב  ששם  אמר  מי  עצמם:  לשאול 

האם הם "בתבנית שור אוכל עשב?"
הגדת החת"ס
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עני שהוא עשיר...
האדמו"ר  כ"ק  בפני  אדם  התלונן 

המעיק  הגדול  עוניו  על  זצ"ל  מראדזמין 
עליו מאוד. שאלו הרבי: "ותיאבון יש לך?" 
 - תיאבון"?  יש  גם  "ולאשתך  השיב.  "כן" 

"כן ב"ה" - השיב.
אמר לו הרבי: "א"כ, אינך עני כלל וכלל, 
שטח  עשיר,  אצלי  היה  למשל,  אתמול, 
צרותיו שפיזר לרופאים שש מאות רובל כדי 
להחזיר את התיאבון לאשתו. הרי לך כבר 
אלף  ומאתים רובל שחסכת לעצמך, מחיר 

התיאבון שלך ושל אשתך...
חס"מ



נצטווינו שלא לכבוש ממון חברו ולא 
לגזול ממון או שוה ממון !

נלמד מהפסוק: "לא תעשוק את רעך ולא תגזול" 
(פרק יט-יג)

וכתב החינוך (מצוה רכח) "ואף על פי שהעושק והגזילה והגניבה 
ענין אחד הוא, כוונת שלושתן שלא יקח האדם ממון מזולתו משום 
צד. פרטן הכתוב כולן והזהיר בכל אחד בפני עצמו. וכעין מה שאמרו 
בב"מ (דף קיא) רבא אמר זהו עושק זהו גזל, ולמה חילקן הכתוב כדי  

לעבור עליו בשני לאוין.
ידוע כי איסור גזל שייך גם במעשים שאינם גזל ממש כמו 
גזל זמן או גזל שינה ושאר דברים שמפסידים לחברו. וכדברי 
הרמח"ל ז"ל (במסילת ישרים פרק י"א): רוב בני אדם טועמים 
ומפורסם  הניכר  המעשה  "ולא  ובמתנם  במשאם  גניבה  טעם 
בעושק ובגזל הוא לבדו האיסור, אלא כל שסוף סוף יגיע אליו 

ויגרום אותו, כבר הוא בכלל האיסור..."
ונביא דוגמא לכך מדברי חז"ל (ברכות ו:) שהנותן שלום לחברו 
ולא החזיר לו שלום נקרא גזלן. וצ"ב: מדוע נקרא גזלן וכי מה 

גזל לו?
וביאר רבינו הגרא"מ שך זצ"ל בשיחותיו (הובא במחשבת מוסר 
ח"א - בשלח): חז"ל הבינו שכאשר אדם מונע מהזולת מה שהוא 
צריך לומר לו, זהו גזילה! הוא הדין כשאומר דבר שקר לחברו, 
הריהו גוזל ממנו את האמת! שכן במה שונה הדבר מאי אמירת 

שלום?
פחות  שהרי  בפרוטה,  הוא  שגזל  פשוט  כדבר  מבינים  אנחנו 
מפרוטה זה חצי שיעור... אך מושגי התורה במהותה של גזילה 
לאברהם  אמרה  שרה  התורה:  בפסוקי  זאת  רואים  הם.  שונים 
בזה  אותי  חומס  אתה  כלומר:  טז-ה)  (בראשית  עליך"  "חמסי 

שאינך מתפלל עלי! כזה דבר נחשב חמס.
הנובעות  רבות  הנהגות  מאיתנו  התורה  דורשת  כן,  כי  הנה 
מאיסור גזילה, בהנהגתינו נוכל למצוא מעשים שנחשבים לגזל. 
וגזל היא עבירה שפוסלת לעדות! ואף אם נאמר, בצדק, שאין 
זה חמור כמו גזל ממש עד כדי להפסל לעדות, אבל עכ"פ הרי 
רואים שהתורה קוראת לזה גזל, כי התורה מדברת בשפה אחרת 
ממושגינו, ודורשת מהאדם יותר ממה שהיה אדם מעלה על דעתו 
לדרוש מעצמו. וכל כך למה? מפני שהתורה מחשיבה את האדם 

הרבה יותר ממה שהוא מחשיב את עצמו.
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לחוס על זמנו של הזולת...
לגזל  זצ"ל  שאול  אבא  ציון  בן  רבי  הגאון  שחשש  כשם 

ממון, כך חשש לגזל זמן. כשעבר טיפולים פיזיוטרפיים מתישים 
ונשאל אז שאלות בהלכה, אם התשובה הייתה מורכבת לא 
ענה, שכן זה על חשבון זמנו של המטפל שהכין תוכנית מקיפה 
וחותכת,  קצרה  היתה  התשובה  אם  גם  אך  ליישמה.  ומבקש 

הפנה מבטו אל המטפל, שיאשר לו להשיב, רק כשאישר, ענה!
כשהמתין בתור לקופת חולים, ראהו תלמיד והסדיר שיקראוהו 
שיש  היא  מפורשת  גמרא  ובאמת,  התורה.  כבוד  משום  מיד 
להקדים את החכם, שלא ימתין (שבועות ל.). אך רבי בן ציון 
הקפיד עליו מאוד: "מה עשית כיצד עלה בדעתך שאגזול זמן 

של אנשים?" והמשיך להמתין עד שהגיע תורו.
גם על זמנן של מקבצי נדבות חס, הוא הכין מראש עבורם 
מטבעות של שקל, כדי שלא יצטרכו להשתהות ולפרוט, ובמילים 

אחרות: חס על זמנם יותר משחס על זמנו!
יגילו במלכם

רורו 
"אך הרשית לעצמך להפסיד את זמני?"

פעם קבע יהודי מתל אביב פגישה עם הגאון רבי שלמה 
במקום  הצהרים,  אחרי  ארבע  לשעה  זצ"ל  אויערבאך  זלמן 
מסויים. רבי שלמה זלמן דייק והגיע בשעה הנקובה, אך הלה 
זלמן  שלמה  רבי  קם  זמן-מה,  שהמתין  אחרי  מלבוא.  בושש 
והלך לעניניו. בשעה ארבע וחמש עשרה דקות הגיע אותו יהודי 

מתל אביב והמתין זמן רב, עד שלבסוף שב כלעומת שבא.
כעבור מספר שעות, התקשר אותו יהודי בטלפון לרבי שלמה 
רבי  לו  הגיב  הרב?"  לי  המתין  לא  מה  "מפני  ושאלו:  זלמן, 
התנצל  באת!"  ולא  ארבע,  בשעה  קבענו  "הרי  זלמן:  שלמה 
הלה וטען כי בנסיעה הבין-עירונית מתל אביב לירשלים קשה 

לדייק, ואי אפשר לעמוד בזמן...
תשובתו של רבי שלמן זלמן לדברים, היתה פשוטה ואמיתית: 
מגיע  היית  שעה,  בחצי  מביתך  לצאת  מקדים  היית  "אילו 
לירושלים ברבע לארבע, ואז היית צריך להמתין חמש עשרה 
דקות עד לפגישה, אך לא נהגת כך, ומדוע? כי חבל היה לך 
על זמנך... אז למה מרשה אתה לעצמך לקחת ולהפסיד את 

דרכה של תורההזמן שלי?!"

או  בעבירה  חברו  את  להכשיל  שלא 
בעצה שאינה הוגנת !

נלמד מהפסוק: "ולפני עור לא תתן מכשול" (פרק יט-יד)
נוטל  היה  בדבר,  סומא  לפני   - עור  לפני  מהו  כהנים:  בתורת  חז"ל  ודרשו 
ממך עצה, אל תתן לו עצה שאינה הוגנת לו, אל תאמר לו צא בהשכמה כדי 
שיקפחוהו ליסטים וכו'. וכתב הרמב"ם (פי"א מרוצח הי"ד): "וכן כל המכשיל 
עור בדבר והשיאו עצה שאינה הוגנת, או שחיזק ידי עוברי עבירה שהוא עור 

ואינו רואה דרך האמת מפני תאוות לבו הרי זה עובר בלא תעשה".
בני  להכשיל  "לא  החינוך  שכתב  מה  על  הקשה  חינוך  מנחת  בספר 
ישראל לתת להם עצה רעה" דמשמע שרק את בני ישראל אסור להכשיל 
בעצה רעה אבל את הגוים מותר. ותמוה: הלא מלאו ד"לפני עור לא תתן 
מכשול" למדו חז"ל שלא יושיט אבר מן החי לבני נח, הרי שגם בני נח 

נכללים בלאו זה?!
ותירץ הגאון רבי אלחנן וסרמן זצ"ל (בספרו קובץ שיעורים פסחים צה): 
ישנו חילוק בין מכשילו בעבירה למכשילו בעצה רעה. כי במכשילו בעצה 
רעה הרי בלאו הכי הותר גזל עכו"ם, ומכאן שהלימוד מהפסוק "לפני עור 

לא תתן מכשול" הוא רק לענין שלא יכשילו בעבירה.
 נציג חרדי ברשות מקומית הפנה שאלה לכ"ק האדמו"ר מקלויזנבורג 
זצ"ל, כיצד לנהוג כשהוא נדרש - כחבר בקואליציה - להצטרף להצבעה 
על אישור התקציב העירוני שיש בו גם סעיפים הקשורים בחטא חילול 

שבת ח"ו אם נחשב מסייע ומחזיק בזה ביד עוברי עבירה?

 

 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 
 
 

למנוע מכשול...
מעשה שאירע בעיר בעלז: אדם שהתארח בעיר, 

חלה, ובשבת קודש החמיר מצבו וחייו היו בסכנה. הורה 
לחלל  שחייבים  זצ"ל  מבעלז  שלום  רבי  האדמו"ר  כ"ק 
עליו את השבת. ויש לנסוע עמו לרופא גדול שגר מחוץ 
כי  איתו  לנסוע  שיתנדב  מי  היה  שלא  אלא  לעיירה. 
כאמור לא היה הלה מתושבי העיר ולא הכירוהו. הורה, 

איפוא, הרבי למו"ץ של העיירה לנסוע עם החולה.
והנה כאשר עברו בדרכם סמוך לאחד הכפרים, עמד 
שם יהודי בעל פונדק, וכאשר הבחין מרחוק כי הנוסע 
בעגלה הוא לא אחר מאשר המו"ץ של בעלז, הבין 
כמו  שבת  לא  והיום  הימים  בחשבון  טעה  שבוודאי 

שחשב, אלא יום שישי או ראשון.
בפני  בקלונו  יתגלה  עתה  שמא  הפונדק  בעל  חשש 
ורץ  מיהר  כן  על  הימים.  בחשבון  שטעה  על  הרב 
מהשולחנות,  השבת  מפות  את  בחפזון  הוריד  לפונדקו 
לקח את מקטרתו, הדליקה ויצא החוצה. הוא עמד ליד 
דלת הכניסה ועישן בהפגנתיות כדי שחלילה לא ירגיש 
שאינו  הארץ  ועם  בור  שהוא  ויחשוב  בטעותו  המו"ץ 

(המשך בעמוד הבא)יודע לוח השנה...



אהבה  מתוך  חברו  את  להוכיח 
ובאופן שלא יתבייש !

ולא  עמיתך  את  תוכיח  "הוכח  מהפסוק:  נלמד 
תשא עליו חטא" (פרק יט-יז)

וכתב רש"י: לא תלבין את פניו ברבים. ואמרו חז"ל בגמרא: 
יכול יוכיחנו אפילו כשמשתנים פניו מפני הבושה, תלמוד לומר 

"ולא תשא עליו חטא" (ערכין טז:)
במצב כיום, כאשר עדיין סגורים בתי הכנסת בפני המוני 
בית ישראל, וישנה ב"ה התעוררות גדולה, בעקבות חשבון-

הנפש, לתקן את העון החמור של שיחת חולין בבתי הכנסת, 
במיוחד בשעת התפילה וקריאת התורה, וכולנו תקוה שבזכות 
קבלה חזקה בענין זה, יפתח לנו הקב"ה בקרוב מאוד את 

בתי הכנסיות ובתי המדרשות.
על כן מצאנו לנכון לשוב ולדון בשאלה הידועה, שכאשר 
יכנסו שוב המוני בית ישראל לתוך "מקדש מעט", עם כל 

ה"מורא מקדש" בחיל וברתת, מתוך קבלה נלהבת שלא להשיח 
שיחת חולין, ולפתע נתקלים במאן-דהו חריג שמשוחח בשעת 

התפלה, האם יש חיוב להוכיחו וכיצד?
שכאשר  והשיב  שליט"א  זילברשטיין  הגר"י  לכך  נדרש 
מקיימים בזה מצות תוכחה כראוי, ומוכיחים את המשוחח 
קודם כל בדברים רכים ובנחת ואינו מועיל, יש להוכיח 
ישיח  "לא  ס"ז)  קכד  סי'  (שו"ע  שנפסק  כמו  בגערה  אף 
הוא  שח,  ואם  התפלה  חוזר  שש"ץ  בשעה  חולין  שיחת 
חוטא, וגדול עוונו מנשוא וגוערין בו" ויתכן שהטעם הוא 
משום שיש בעוון זה חילול ה'. ולכן הכל חייבים למחות 

ואין חוששים לשנאת חינם.
והוסיף לספר: מעשה באחד שהיה זקוק לס"ד בענין חיוני, 
על  להשפיע  החכם  לו  יעץ  לכך.  זוכים  כיצד  ת"ח  ושאל 
אחרים שלא ישוחחו בתפלה ובקרה"ת, וכאמרת הירושלמי 
(תענית פ"ג ה"י): "אוקיר אסיך עד דלא תצטרך ליה". והוא 
שבעת  כדי  לו,  תצטרך  טרם  הרופא  את  כבד  משל:  דרך 

הצורך יבוא לעזרתך.
כן יש לכבד את השי"ת רופא כל בשר בטרם תבוא הצרה. 
ומכיון שענין שיחת חולין בבית הכנסת כל כך חמור, נלמד 
מכך שהמזכה חבריו וגורם להם שלא ישוחחו, שכרו גדול 
מאוד ויש בזה משום קידוש ה' ויזכה למדה טובה מרובה, 

מכך שמכבד את השי"ת.

ה

 

ח

חובת תוכחה...
היה  [ששם  בלוי  ברחוב  החסידים  בית  מגבאיי  אחד  סיפר 

בימים  וותיקין  תפלת  זצ"ל  גנחובסקי  אברהם  רבי  הגאון  מתפלל 
ששהה בבני ברק], כי לאחר שהקימו שם את מנין הוותיקין, הגיעו 
כמה אנשים מבוגרים מהסביבה כדי להצטרף למנין, והיו משוחחים 

ביניהם קודם גמר התפלה.
ושוב  כשחזרו  ואולם  כך.  על  להם  והעיר  הגבאי  אליהם  ניגש 
דיברו, גער בהם שיפסיקו דיבורם ואז פנו כמה מהמתפללים לגבאי 
והתרעמו אליו: "האם אינך מתבייש לגעור בהם הרי הם אנשים 

מבוגרים והיאך לא תחוש לכבודם?
וסיפר הגבאי שלאחר שיצא רבי אברהם גנחובסקי, שהתפלל שם 
כאמור. הוא נגש לגבאי ואמר לו: "טוב עשית שגערת בהם, משום 
שזה אחד מהדברים היחידים שמפורש בהלכה שיש לגעור עליהם 
(ראה שו"ע או"ח סימן קנד סעיף ז) והוסיף רבי אברהם שאכן לא 

כל אחד מסוגל לעשות זאת, אבל זה מה שצריך לעשות.
אגן הסהר

תשובתו היתה (בשו"ת דברי יציב 
שבאופן  ד)  ס"ק  ה'  סימן  או"ח 
להפיק  במועצה  החילונים  שיכולים 
בלי  גם  הפועל  אל  ולהוציא  זממם 
הצבעתו, אין זה כדוגמת "חרי עברי 
יצביע  לא  ואם  קיז.)  (ב"ק  דנהרא" 
כשתהיה  יתנגדו  הם  שגם  יגרום 
הצבעה בנושאי דת, נמצא שבהצבעתו 
עמהם נחשב כמציל מידם, ומעכבם 
מידי עבירות אחרות. ובזה אין משום 

מסייע לעוברי עבירה.
נציג,  אותו  של  אחרת  לשאלה 
אשר לרגל מינויו לסגן ראש העיר 
הנימוס  ומצד  לברכו,  רבים  יבואו 
ינהג  כיצד  "כיבוד",  להם  יגיש 
שלא  חילונים  אנשים  כשיבואו 

יברכו קודם האכילה.
טובה:  בעצה  האדמו"ר  לו  השיב 
לענות  לכולם  ויגיד  יברך,  "שאחד 
"אמן" ולצאת בברכתו. ואם כך לא 

יאכלו בלי ברכת הנהנין..."

ב
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המשך מעמוד קודם
כשהגיעה העגלה ועצרה בפונדק, נדהם המו"ץ לראות את בעל הפונדק עומד ומעשן 

בשבת, הוא החל לצעוק בחרדה נוראה: "שבת! שבת היום! מה קרה לך?!" אך הלה השיב 
כשהוא מחוייך "אנחנו כבר מכירים את ה"מתיחות" שלכם תפסיק לעשות ממני צחוק".

החולה  על  מצביע  כשהא  בשבת  נוסע  הוא  מדוע  הפונדק  לבעל  להסביר  המו"ץ  החל 
השוכב בעגלה. רק אז האמין לו שאכן שבת היום. בגלל מקרה זה הורה הרבי מבעלז 
שמכאן ואילך כשנאלץ יהודי לנסוע בשבת עם חולה, עליו להקפיד לנסוע כשהוא לבוש 

אור הצפוןבבגדי שבת.

 
 
 
 
 

 
 
 

עיצה הוגנת...
מעשה בקהילה תורנית שביקשה למנות לה רב פלוני. הלכו להתייעץ עם הגרי"ש 

אלישיב זצ"ל שהכירו היטב. יעץ להם באומרו: "יותר טוב ממנו לא תמצאו!" שמחו והכינו 
עצמם ליום ההכתרה.

והנה זמן-מה קודם ההכתרה, נכנס הרב המיועד להתייעץ בעצמו עם הרב אלישיב. אמר 
לו: "אינני מציע לך לכהן שם ברבנות לא תהיה לך שם הצלחה וח"ו תגרם לך עגמ"נ". 

הביע הרב את פליאתו על שינוי עמדתו של הרב אלישיב.
אמר לו הרב אלישיב: "אין כאן כל סתירה. מה שעניתי להם היה נכון בשבילם, וגם מה 
שיעצתי לך היא עצה נכונה בשבילך. הם באמת לא ימצאו מישהו טוב יותר, אבל לך זה 

השקדןלא כדאי..." ההכתרה בוטלה.
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ודי לחכימא...
הגה"צ רבי יוסף משה עדס זצ"ל היה מוסר שיעורים לתלמידים 

באהבה ובמסירות והיה מקפיד שלא לאחר לשיעוריו בכל מצב. 
וכך גם חינך והדריך את תלמידיו. הוא הוכיח את תלמידיו בענין 

זה בנועם ובחכמה כדוגמא שלפנינו:
מעשה שאיחרו לשיעור שלושה תלמידים. שמותם היו אברהם, 
חיים, יוסף. הרב עדס לא הסכים להתחיל את השיעור עד שיגיעו 
שלושת המאחרים הוא צעד במסדרון הלוך ושוב כשפניו מביעות 

עגמת נפש.
כשהגיעו השלושה בריצה, פנה אליהם הרב עדס וקרא בקול 
כואב בלשון הפסוק: "אחי, מאין אתם ויאמרו מחרן אנחנו"... זה 
היה נשמע להם כמו כתב חידה. אמנם אותו שבוע היה פרשת 

"ויצא" (שם מופיע הפסוק) אבל מה זה קשור לאיחור שלהם?
של  התיבות  ראשי  זה  אח"י  להם:  ואמר  עדס  הרב  המשיך 
שמותיכם "מאין אתם"? הבחורים שתקו והוא המשיך: "ויאמרו 
מחרן אנחנו" - "יש עליכם חרון אף בשמים על שאינכם מגיעים 
לשיעור בזמן"... לימים העיד אחד התלמידים, שמליצה זו השפיעה 

עליו יותר מהרבה שיחות-מוסר שנמסרו בישיבה.
הלמות עמלים



מועטים הם גרי הצדק שמגיעים לעם ישראל מקרב הערבים. 
מי היה מאמין שלאחר מאה שנות מלחמה בין יהודים לערבים 

בארץ ישראל, יקום ערבי מבטן ומלידה ויחליט להיות יהודי?!

יצחק חפץ-חיים עשה זאת.

הוא נולד להורים מוסלמים בצפון הארץ. ויקרא שמו בישמעאל 
'- - - '. הוא לא מוכן לחשוף את שמו הקודם. הוא לא פוחד, 
הוא רק לא רוצה לפגוע בשום צורה בבני משפחתו. עד היום 
הוא שומר איתם על יחסים אנושיים פתוחים, והוא ממש לא 

רוצה לקלקל את זה.

כאשר למד אסלאם, תפסו אותו דווקא המקורות היהודיים 
הנזכרים שם. כאשר ביקש להרחיב את ידיעותיו בתחום, כעס 
לו  יצא  שלו  ההתבגרות  בשנות  אותו.  שלימד  השייח'  עליו 

להתבודד רבות בהר הכרמל, לחשוב ולחשוב ולחשוב.

אך בסופו של דבר הגיע למסקנה שהמחשבות הפילוסופיות 
לא יובילו אותו לשום מקום. "אם זה המצב" אמר לעצמו "אז 

תנו לי לחיות. תנו לי לעשות כסף".

* * *

בלילה חשוך אחד זרק מעט חפצים לתיק ונעלם. כעבור כמה 
ירד  שהוא  להם  והודיע  מאילת  להורים  התקשר  טובות  שעות 

לעשות עסקים והוא לא רוצה לחזור.

אבל דווקא שם, באילת, הבליח מול עיניו ניצוץ ממנו לא יכל 
אותה  מסוימת,  שיטה  במסורת  עוברת  "במשפחתנו  להתחמק. 
קבלתי מאבא. השיטה הזו מלמדת כיצד לעמוד על טבעם של 
בני אדם. אני יכול לחדור לאדם! אין הכוונה שאני רואה עליו 
משהו מבחוץ - אני לא רואה כלום. אבל אני יודע לכוון אותו 

שהוא יספר על עצמו".

ועם  העולם  מכל  אנשים  עם  באילת  יושב  הייתי  "בקיצור, 
אזרחי ישראל רוסים ערבים ויהודים. לי היה כלל: אני קונה 
ולא מוכר. שום מילה לא הוצאתי מהפה, הייתי מקשיב ו'מצלם' 

את כולם".

"תמיד - אבל תמיד - כאשר ישבתי עם יהודים אמרתי לעצמי 
בלב: יהודי; תקום ותלך מכאן! מה אתה יושב פה? העיר הזו היא 

לא בשבילך, אתה "ילד טוב!"

יורד,  כשהוא  גם  יהודי  כיצד  הבחנתי  באילת  שם  "דווקא 
רוע.  לשם  רע  לא  הוא  טובה.  נקודה  נשארת  שלו  בפנימיות 
שם ראיתי את ההבדל. שם הבחנתי בנכונות הנבואה של "לא 
מאסתים". הקב"ה לקח אותי לכל מיני מצבים ואמר לי: בא אני 

אראה לך מי זה הבנים שלי!"

"מאז החל יצחק לחפש אחר היהודי, לא החיצוני אלא הפנימי. 
היכן מוצאים את היהודי הפנימי? זאת לא ידע..."

* * *

מאז שגילה יצחק את "מי כעמך ישראל" עוד יחלפו עליו שנים 
של תהיות וקשיים. אך לעולם לא ישכח את מה שלמד לעומק: 

גם יהודי "רע" הוא עמוק בפנים "טוב"!

כעבור שנים, במהלך עוד אחד מניסיונותיו להתקבל לגיור, 
נשלח ללמוד בישיבה בצפת. הדבר הראשון שהבחין שם היה 
אהבת ישראל: "באתי מעולם של אינטרסים וכאן ראיתי אהבת 
פעם  לי  אמר  הוא  מנתח,  אח  לי  יש  מהי.  אמיתית  ישראל 
משפט חכם: זה שאנחנו אחים זה לא אומר כלום, אנחנו לא 
קבענו את זה. זה עדיין לא מכניס אהבה אמיתית בינינו. כדי 
שתהיה אהבה אמיתית בינינו עלינו לעבוד על זה, כי בסופו של 
דבר אדם הוא אגואיסט. וכאן בישיבה ראיתי פתאום אהבת 

ישראל אמיתית".

"התבוננתי בבעלי התשובה בני התורה, התעמקתי בהם. אחד 
הרביעי  מאמסטרדם  השלישי  מהודו.  השני  מתאילנד  הגיע 
מארה"ב והחמישי מדיזנגוף. איזו דרך-ארץ היתה להם, איך הם 
התנהגו! הבנתי שהאנשים הללו פשטו צורה ולבשו צורה, אמרתי 

לעצמי: גם אני רוצה!"

הוא המשיך לעקוב אחר התלמידים, עד שהגיע למסקנה בלתי 
נמנעת. "אמרתי לעצמי: אם התורה הזו תשנה אותי אז אני קופץ 
לים! הרגשתי שם שלמות, הרגשתי שאני מוצא את האני שלי. 
לא  פעם  שאף  טוב  משהו  מתיקות...  טוב...  הרגשתי  התלהבתי, 
הרגשתי. הסתכלתי על התלמידים בעלי תשובה, ואמרתי אם כך 
התורה משנה בני-אדם אז זה אמיתי! הנשמה שלי הרגישה את 

זה, היא אמרה לי: זה המקום שלך!"

* * *

יצחק  אומר  רחוק"  כך  כל  ממקום  אותי  החזיר  "הקב"ה 
זכיתם!  אתם  "אבל  'ערכים'  של  סמינרים  במסגרת  למאזיניו 
יהודים.  להיות  כדי  ובית  אמא  אבא  לעזוב  צריכים  לא  אתם 

נראה לכם שזה לא קשה לעזוב הורים? זה קשה!"

"מי שלא היה גוי - לא יודע מה זה להיות יהודי. זו האמת 
לאמיתה. ההבדל בין יהודי לערבי הוא כזה - ואני מדבר על 
הוא  שנאה,  אין  טהור  ליהודי  ערב-רב.  על  לא  טהור  יהודי 
אוהב אותך, והוא לא יחפש לעשות לך רע. אבל בצד השני 
יעשו  הם  לך  להרע  לעשות  יוכלו  הם  שאם  אנשים  עומדים 
זאת - גם אם לא יצא להם מזה כלום. בפנימיות כל יהודי 
הוא יהלום. אם החמאס היה שולט כאן ואנו היינו המיעוט 
ומסתפקים  בודקים  היהודים  אבל  אותנו.  מוחקים  היו  הם 

כיצד לפעול נגדם"...

זהו בקיצור מאוד סיפור-חייו של ילד מ'וואדי ניסנאס', שגילה 
בכוחות עצמו את "מי כעמך ישראל"!
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